
-Aniversări 

PENTRU O ISTORIE A ARTEI ROMÂNEŞTI 

Convorbire cu academicianul Virgil Vătăşianu cu prilejul împlinirii vîrstei de 90 de ani 

Le trajet exemplaire d 'un fondateur de l'ecole 
roumaine de l'histoire de l'art·la retrospective 
de toute une epoque mouvementee. 

La 21 martie 1992 academicianul Virgil Vătăş i anu 
împlineşte 90 de ani. Cu această ocazie, cola
boratorul revistei noastre, dl. Virgil Pop i-a 
adresat cîteva întrebări menite să evoce si să 
puncteze principalele repere ale unei ca~iere 
de excepţie. 

Virgil Pop: Ce v-a condus la hotărîrea de a 
studia istoria artei: o chemare interioară sau o 
influenţă exterioară? 

Virgil Vătăşianu: În şcoală, am aflat de la un 
profesor că manifestări le artistice se comple
tează reciproc şi prezintă reciproc aceleaşi tră
sături stilistice. Pe atunci eu studiam pianul. 
Cînd am plecat la uni versitate, la Praga, nu 

ştiam încă dacă voi studia în continuare pianul 
sau, cine stie, istoria artei . Am renuntat la 
pian ... n~-mi îngăduia vacanţe, excursii', căci 
la fiecare întoarcere acasă trebuiau reluate oare
cum da capo eforturile tehnice ale mîinii. Istoria 
artei mi-a apărut în primul moment ca un fel 
de completare a studiilor artistice muzicale . 
Curînd am constatat cu surprindere că există 
o istorie a artei a diferitelor popoare ... a 
bulgarilor, a sîrbilor... numai despre arta 
românească nu se vorbea nicăieri. Ex ista un 
singur studiu al lui Iorga-Balş, Histoire de /'art 
roumain, din 1922. Or, nici acolo nu era vorba 
de artă românească ci despre ctitori, ceea ce nu 
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este acelaşi lucru. Am fost, rînd pe rînd, întîi 
indispus, apoi indignat şi am sfîrşit prin a scrie 
o recenzie în care îl criticam pe Iorga, motiv 
pentru care am devenit şi am rămas adversari. 
Dar trebuia spus că istoria artei nu e o istorie 
a ctitorilor ci a monumentelor, din punct de 
vedere stilistic, din punct de vedere al materia
lului care determină formele artistice ... Aşa 
am ajuns încet, încet, să mă ocup de istoria 
artei. 

V.P.: Deci tentaţia pentru un teren virgin, 
necercetat ... 

V.V.: În ceea ce priveşte arta românească, 
era într-adevăr un domeniu necercetat. 

V.P.: Care sînt profesorii ce v-au marcat for
marea intelectuală? 

V.V.: Un profesor de la Liceul german din 
Sibiu. Fuchs, a fost cel care mi-a atras atenţia 
că manifestările artistice aparţin unei familii 
colective şi toate reprezintă aceleaşi nuanţe 
estetice, aceleaşi aspecte, aceleaşi tendinţe. 
Acest profesor de limba greacă a fost cel care, 
la vîrsta de 17 ani, mi-a stîrnit interesul pentru 
acest domeniu. 

V.P.: Dar profesorii de specialitate de la facul
tăţile pe care le-aţi urmat? 

V.V.: La Universitatea germană din Praga, 
primul pe care l-am cunoscut a fost profesorul 
Klein, un arheolog. Avea o colecţie de copii 
de monumente, circa 90 de piese, aşa încît 
toate demonstrati i le le făcea în fata unei copii 
corecte a mon~mentului respectiv. În anul 
următor, 1921-1922, am trecut la Universi
tatea din Viena, unde am fost elevul profesorului 
Strzigowski, de la care am învăţat metoda de 
cercetare în istoria artei si care m-a format 
ca om de ştiinţă în special i'tate. În 1923 m-am 
întors în ţară (trebuia să termin Facultatea de 
drept). Am revenit la Viena abia în 1925 şi în 
primăvara lui 1927 am terminat examenul de 
doctorat, cu Strzigowski. M-am întors deci 
acasă în 1927 ca doctor în istoria artei al Univer
sităţii din Viena. Dreptul îl făcusem la insis
tenţele tatălui meu, di rector general al Băncii 
«Albina», care nu vedea posibilitatea unei cariere 
în domeniul istoriei artei. Mi-a oferit şi postul 
de avocat al Sucursalei Bucuresti a Băncii 
«Alb ina». ceea ce îmi asigura u~ venit de cel 
puţin 1 OOO OOO de lei ... În 1920, cînd am avut 
această discuţie cu tatăl meu, am încheiat o 
înţelegere: tatăl meu îmi dădea posibilitatea 
să studiez ce vreau şi unde vreau în schimbul 
obligaţiei mele de a face Dreptul. Şi astfel. 
după ce i-am prezentat tatălui meu titlul de 
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I icenţiat în drept, de avocat, membru al Barou
lui Ilfov, m-am întors la Viena ca să-mi continui 
studiile de istoria artei, de unde m-am întors, 
cum spuneam, în 1927, cu doctoratul, ce a fost 
recunoscut şi de Universitatea din Cluj, care 
mi-a publicat teza în româneşte. 

V. P.: Numiţi vă rog, personalităţile sau şcolile 
din domeniu pe care le socotiţi reprezentative ? 

V.V.: În România, din păcate, n-a fost decît 
şcoala de la Cluj. Apoi s-a făcut o secţie la 
Institutul de Istoria Artei din Bucureşti care a 
reuşit să formeze şi să promoveze cîţiva istorici 
de artă români. În străinătate, Viena a fost 
cea care a creat această disciplină, acolo a fost 
primul Institut de Istoria Artei european ... 

V. P. : Şi în prezent? 
V.V.: Tot Viena. În România, din păcate, 

specialitatea aceasta a fost eliminată de la Univer
sitate, iar şcoala de la Bucureşti, nici ea n-a 
evoluat. Nici nu mai ştiu în ce măsură există 
specialitatea. 

V. P.: Viaţa dumneavoastră s-a confundat cu 
cariera ştiinţi(tcă şi universitară? 

V.V.: Da. Odată ce am început să mă preocup 
de istoria artei româneşti, să încerc eu să con
cretizez această disciplină ce nu exista în formă 
metodică, m-am pasionat în aşa măsură încît am 
respins orice alte preocupări care m-ar fi abătut 
de la studiul istoriei artei româneşti. 

V.P.: Nişte momente importante din viaţa dum
neavoastră ... 

V.V. : În calitate de secretar al Şcolii Române 
din Roma am reuşit să înfiinţez o bibliotecă cu 
documente referitoare la istoria artei româneşti 
şi la colţul acesta balcanic al Europei, inclusiv 
despre arta sîrbească, bulgărească etc. În 1946, 
cînd am decis să mă întorc în ţară, mi s-a oferit 
slujba de bibliotecar al Bibliotecii Internaţionale 
de Istoria Artei. Trupele germane, la retragerea 
lor din Italia, au primit ordin să evacueze Biblio
teca Herziană din Roma şi să o ducă în Germania. 
Americanii au descoperit-o în Austria şi au 
adus-o înapoi. S-a decis să fie reinstalată la 
Roma ca bibliotecă internaţională şi au început 
discuţiile în căutarea unui director «interna
ţional», care să nu fie în stare, sau să nu aibă 
interesul să o naţionalizeze. S-a ajuns la con ci uzi a 
că ăsta ar trebui să fie Vătăşianu, care a înte
meiat o foarte bună bibliotecă la Şcoala Română 
din Roma. Şi m-au poftit să primesc această 
slujbă, de director al Bibliotecii Herziene din 
Roma. La care eu am răspuns «nu», pentru 
că eu trebuie să mă întorc în ţară, pentru că 
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informaţiile bibliografice pe care le am despre 
monumentele din România sînt incomplete, sînt 
redactate de nespecialişti, trebuie revăzute, tre
buie să găsesc alte elemente la faţa locului .. . 

V.P.: Aţi refuzat deci postul de director al 
Bibliotecii Herziene pentru a vă întoarce în vre-
murile acelea tulburi? I · 

V.V.: Da, mi se spusese că eram nebun de 
legat ! Fireşte că la Herziana aş fi trăit într-un 
palat baroc dintre cele mai frumoase, situat 
pe o colină, cu o privelişte minunată peste 
oras. Dar nu acesta era interesul meu. Interesul 
me~ era să seri u Istoria artei feudale în Ţările 
Romîne; materialul pentru primul volum îl aveam 
gata deja la Roma. Trebuia însă să verific la 
faţa locului, o seamă de monumente. Apoi ţineam 
să revin definitiv în ţară, în speranţa de a putea 
publica şi volumul al doilea. 

V.P.: «Ce păcat că nu a apărut ş1 volumul al 
doilea al Istoriei artei feudale în Ţările Romîne ». 
este o remarcă des auzită astăzi. 

V.V.: Şi mie îmi pare foarte rău. Totuşi, în 
linii mari am schitat istoria artei romînesti 
pînă În veacul al Xl

0

X-lea, publicind-O În lstO;la 
României, voi. li, Editura Academiei, 1962, în 
Istoria României, voi. III, Editura Academiei, 
1964, în Istoria artelor plastice în România, voi. I, 
Editura Meridiane, Bucureşti, 1968, precum şi 
în Istoria artelor plastice în România, voi. li, 
Editura Meridiane, Bucureşti, 1970. De asemenea 
si în volumul Studii de artă veche românească 
Şi universală, Editura Meridiane, Bucureşti, 1987, 
am inserat cîteva capitole aferente istoriei artei 
de pe teritoriul României. 

V.P.: Întors la Cluj în 1946, ce funcţie vi 
s-a oferit. 

V.V.: Cea de profesor universitar la disciplina 
Istoria artei, funcţie pe care am ocupat-o prin 
concurs. 

V. P.: Şi totuşi cursul a fost interzis. Atacul 
era îndreptat împotriva dumneavoastră personal 
sau ... împotriva istoriei artei ? 

V.V.: Împotriva istoriei artei religioase. Asta 
era. Arătasem în prefaţa unuia din volumele 
mele că arta românească reprezentativă este 
arta religioasă. 

V. P. : Deci cursul a fost interzis pentru că se 
făceau referiri la elemente religioase? 

V.V.: Da. Explicam acolo că evoluţia artistică 
este determinată de arta religioasă. 

V.P.: Revenind, se simte foarte mult lipsa celui 
de-a/ doilea volum .. . 

V.V.: Da, însă Ministerul învăţămîntului mi-a 

cerut atunci să scriu o istorie a artei europene 
pe care am publicat-o în două volume, în anii 
1968 şi 1972. Preocupăr i le mele în domeniul 
istoriei artei, cu timpul s-au diversificat, trezin
du-mi interes şi pentru alte probleme; ca ur
mare, am publicat - de pildă - în 1966 Arhi
tectura şi sculptura romanică în Panonia medievală, 
Editura Academiei, Bucureşti; Metodica cerce
tării în istoria artei. Consideraţii, Editura Meri
diane, Bucureşti, 1974; Pictura murală în nordul 
Moldovei, Editura Meridiane, Bucureşti. 1974, 
apărut în limbile română, germană, engleză şi 
franceză. În anul 1986 am scris în limba germană 
volumul Kunstdenkmăler in Rumanien, publicat 
la Edition Leipzig, Munchen, Berlin şi Darmstadt. 

Pe lîngă activitatea didactico-publicistică tim
pul mi-a fost furat şi de o seamă de conferinţe 
tinute vreme de circa 15 ani, cam de prin 1963 
la universităţile din Moscova, Leningr2d, Var
şovia, Budapesta, Berlin, Bohum, Bonn, Londra, 
Ravenna, Roma, Washington, Montevideo, etc. .. 
La toate conferinţele ţinute peste hotare am 
tratat exclusiv probleme de arhitectură şi pic
tură românească. 

V. P.: În ce măsură presiunea exercitată de 
sistemu{ comunist v-a influenţat viaţa, cariera ? 

V.V.: Mi-a influenţat cariera pentru că mi-a 
fost greu să studiez şi să public în măsura în care 
as fi dorit. Ba, mai mult; din profesor universitar 
a~ fost retrogradat la gradul de conferenţiar, 
în 1950, an în care disciplina Istoria artei a 
încetat să mai fie specialitate principală; a rămas 
doar ca un curs auxiliar, în cadrul specialităţii 
«Istorie». Acolo, timp de doi ani am ţinut 
cursuri de aşa-zisă cultură generală. În toamna 
lui 1952, întorcîndu-mă de la şantierul arheo
logic din Suceava, am găsit acasă scrisoarea 
prin care eram eliberat şi din funcţia de confe
rentiar. În treacăt fie-zis, cînd am fost retro
gradat la gradul de conferenţiar am întrebat 
cînd o să ajung portar la Universitate. Mi s-a 
răspuns că nici odată, pentru că acesta este un 
post de încredere. 
Rămas fără slujbă, mi s-a oferit un post foarte 

modest, de cercetător, pe linie de Academie, 
post care - pe atunci - era foarte slab remu
nerat. L-am ocupat pînă în 1958, cînd am fost 
reintegrat ca profesor de istoria artei, la Uni
versitatea din Cluj. 

V.P.: Nu e surprinzător că Academia v-a putut 
ajuta în condiţia de «profesor dat afară din 
Universitate»? 

V.V.: Da, însă în această instituţie erau isto
rici şi oameni de ştiinţă care mă apreciau, în 
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Virgil Vătăş ianu, gh idul M. S. Regele Mihai I, în timpul războiului, la Roma 

ciuda faptului că Universitatea mă concediase. 
Şi mai mult de atît, Academia a fost aceea care 
în 1958 mi-a achiziţionat, spre publicare, manus
crisul de la Istoria artei feudale în Ţările Române, 
care - aşa cum am mai spus - a văzut lumina 
tiparului în 1959. 

Din moment ce începusem să public trebuia 
să mă consider mulţumit, deşi textele mi-au 
fost revizuite (din p.d.v. politic) de aşa-zişi 
redactori care aveau dreptul să intervină (şi 
interveneau) în text fără să-l consulte pe autor. 

V.P.: Ce apreciaţi cel ,mai mult de-a lungul 
cor ierei dµmneavoastră? 

V.V.: Eu am lucrat tot timpul independent. 
Am avut noroc de la început că tata m-a finanţat 
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şi în cele din urmă s-a bucurat de faptul că am 
reuşit să mă realizez în domeniul istoriei artei, 
publicînd o seamă de volume cu privire la arta 
românească, şi la cea universală. Pentru 
întreaga mea activitate, în 1963 mi s-a acordat 
titlul de membru corespondent al Academiei, 
iar în 1974 titlul de membru plin al Academiei. 
Între timp, în 1972, mi se decernase premiul 
internaţional Herder. Dar, privind retrospectiv, 
adevărata mea satisfacţie a constat în aceea că -
în ciuda vicisitudinilor pe care le-am avut de 
înfruntat - am putut rămîne fidel pasiunii ce 
am avut-o pentru istoria artei româneşti. 

Interviu realizat de 
VIRGIL POP 
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